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B e t æ n k n i n g  

o v e r  fors lag t i l  l ov  o m  ove r fø re l s e  a f  F ø d s e l s a n s t a l t e n  i  J y l l a n d  t i l  Å r h u s  

a m t s k o m m u n e .  

(Afgivet af kommunaludvalget den 22. maj 1975). 

Udvalget har behandlet lovforslaget i en 
række møder, og indenrigsministeren har i 
forbindelse hermed skriftligt besvaret spørgs- 
mål fra udvalget. Udvalgets spørgsmål med 
tilhørende besvarelser er optrykt som bilag 
til betænkningen. 

Herefter indstiller et flertal (udvalget med 
undtagelse af fremskridtspartiets medlem- 
mer af udvalget) lovforslaget til vedtagelse 
uændret. 

Et  mindretal (fremskridtspartiets med- 
lemmer af udvalget) indstiller lovforslaget 
til forkastelse ved 3. behandling med føl- 
gende bemærkninger: 

Mindretallet ser lovforslaget som et ud- 
tryk for en diskriminering af Vestdanmark. 

Uddannelsesniveauet for medicinske stu- 
derende ved Århus universitet forringes, 
idet en nyordning som den foreslåede ville 
medføre en stor økonomisk byrde for Århus 
amtskommune, hvis en forsknings- og ud- 
dannelsesmæssig standard som den, der sik- 
res ved rigshospitalets fødeafdeling gennem 
fortsat statsfinansiering ud over det beløb, 
der betales af amtskommunerne, skulle op- 
retholdes. 

Mindretallet er videre af den opfattelse, 
at et engangsbeløb på 7 mill. kr. til moderni- 
sering af fødselsanstaltens hovedbygning er 
udtryk for en lignende økonomisk diskrimi- 
nering af Vestdanmark, idet genoprettelsen 
af statens bygningsmæssige forsømmelser 
må anslås til et beløb efter nuværende pris- 
niveau på ca. 35 mill. kr. 
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Bilag 

Udvalgets spørgsmål til indenrigsministeren og dennes svar herpå. 

Spørgsmål 1: 
Er de normerede jordemoderstillinger ved 

fødselsanstalten besat? 

Svar: 
Pr. 1. april 1975 er der normeret 1 stilling 

som overj ordemoder, 3 som afdelingsj orde- 
mødre og 10 som jordemødre på Fødselsan- 
stalten i Jylland, eller i alb 14 jordemoder- 
stillinger. Heraf er 11% stilling besat med 
jordemødre eller reservelæger. 

Udover de løbende bestræbelser, fødsels- 
anstalten udviser med hen syn til ansættelse 
af fuldt autoriserede jordemødre, søges en- 
kelte af stillingerne besat med dansk uddan- 
Dede sygeplejersker med engelsk jordemo- 
dereksamen. Sidstnævnte skal i påkommen- 
de tilfælde gennemgå et 4 måneders autori- 
sationskursus i Danmark. 

Spørgsmål 2: 
Hvor mange jordemoderstillinger bestri- 

des af reservelæger? 

Svar: 
Folketingets finansudvalg har ved akt- 

stykke nr. 319 af 20. maj 1974 tiltrådt, at 
3 af de normerede 14 jordemoderstillinger 
beklædes med reservelæger (A.C.) foreløbig 
indtil den 30. juni 1976. 

Spørgsmål 3: 
Vil der være mulighed for at uddanne et 

antal jordemødre ved Fødselsanstalten i 
Jylland? 

Der henvises til indenrigsministerens be- 
svarelse af et spørgsmål den 24. juli 1972 
(Folketingets forhandllnger 1971-72, sp. 
6975-6978). 

Svar: 
Indenrigsministeren har ved besvarelsen 

af det ovenfor den 24. juli 1972 stillede spørgs- 
mål bl. a. udtrykt, at for så vidt der 홢 ud- 
over hvad en kapacitetsudvidelse på jorde- 
moderskolen i København kan klare 홢 på 
længere sigt opstår behov for yderligere ud- 

videlse af uddannelseskapaciteten på dette 
område, vil man se med stor sympati på, 
at en sådan uddannelse henlægges til Jyl- 
land. 

I anledning af det nu stillede spørgsmål 
skal det bemærkes, at det for så vidt ikke vil 
være teknisk umuligt at uddanne et antal 
jordemødre ved Fødselsanstalten i Jylland, 
såfremt der på fødselsanstalten tilvejebrin- 
ges den fornødne stab hertil og evt. tillige 
foretages en udvidelse af de lokalemæssige 
muligheder. 

Det tilføjes, at indenrigsministeriet på 
baggrund af det konstaterede behov for en 
snarlig udvidelse af uddannelseskapaciteten 
af jordemødre, har rettet henvendelse til 
undervisningsministeriet med henblik på, 
at der snarest tages skridt til at undersøge 
de praktiske og økonomiske problemer, der 
knytter sig til et af sundhedsstyrelsen frem- 
sat forslag om en midlertidig udvidelse af 
uddannelseskapaciteten ved Rigshospitalets 
j ordemoderskole. 

Undervisningsministeriet har nu med un- 
dervisningsministerens principielle tilslut- 
ning meddelt indenrigsministeriet, at man 
kan tilslutte sig, at optagelseskapaciteten 
ved jordemoderskolen på Rigshospitalet sø- 
ges udvidet med 30 홢 såvidt muligt allerede 
i indeværende år, og undervisningsministe- 
riet har i denne forbindelse bragt i forslag, 
om elevernes praktiktj eneste kan henlægges 
til Jylland, herunder også Fødselsanstalten 
i Jylland, mens den teoretiske del i sammen- 
hængende perioder kunne finde sted ved 
Rigshospitalets jordemoderskole. 

Der vil i nær fremtid blive afholdt et møde 
med undervisningsministeriet, hvor man 
skal gennemdrøfte muligheder og praktiske 
problemer i forbindelse med den anførte ud- 
videlse af optagelseskapaciteten på jorde- 
moderskolen på Rigshospitalet. 

Det er indenrigsministeriets opfattelse, at 
sundhedsstyrelsens forslag om en snarlig ud- 
videlse af kapaciteten ved Rigshospitalets 
j ordemoderskole vil give den hurtigste og 
enkleste løsning. 


